

[View Online](#)

 [World Resources Institute](#)



Connect with us: [www.opentimberportal.org](http://www.opentimberportal.org)

**Version française ci-dessous**

## News

---

### **Cameroon data now available on the OTP**



After several months of preparatory work with our local partner [FLAG](#), data on Cameroon is now live on the OTP! Cameroon is the third country to be added to the portal, after Congo and the DRC. Since January, FLAG has hosted three OTP trainings for local and national government officials and we met with the Cameroonian Timber Trade Federation [Groupement de la Filière Bois du Cameroun](#) as well as several company representatives in Yaoundé and other places. All these activities are critical to successfully launching the OTP in Cameroon and FLAG will continue to meet with companies individually to help them to create OTP accounts and to upload their data.

### **A Chinese translation of the OTP**



In December 2018, preliminary meetings were held in Beijing with timber industry associations, government think tanks, and NGOs to gather feedback on the OTP concept and its relevance in the Chinese context. The OTP was well received by the main stakeholders, with many organizations working in the Congo Basin expressing interest in coordinating with the OTP in the future. The OTP platform and brochure are [now available in Chinese](#).



## Congo Basin Independent Monitors (IM) are gradually integrating OTP into their practices

Since November, our work with independent monitors has made some important progress. For one, during the coordination meeting organized by [CIDT](#) in November, the IM partners of the [CV4C](#) project were trained in how to upload their observations to the OTP as well as the associated quality requirements. During the training, [OGF](#), the mandated independent monitoring organization in the DRC, shared their experience with the OTP with the other IMs in the region, highlighting how the platform helps them to plan and prepare their missions and improve the quality of their observations. In addition, with help from OGF, civil society organizations involved in the establishment of a national network of independent monitors for natural resources in the Democratic Republic of Congo were trained on how to use the OTP and the associated quality control process. In December 2018, [CAGDF](#) in the Congo examined the strengths and weaknesses of 18 reports that were published between April 2014 and March 2017. Through this review, the IM procedures that CAGDF employs will be updated integrating the lessons learned from this work.

## Work continues with logging companies in Congo and DRC

In December 2018, [Compagnie Forestière and Transformation Sarl](#) (CFT) became the first DRC company to upload its documents on the [OTP](#). We will continue our outreach work with the companies of the DRC throughout 2019 with the support of the Federation of Wood Industries (FIB) while scaling up our efforts also in the Republic of Congo.

## The OTP presented to the competent authorities

In mid- February, the European Commission invited WRI to present the OTP to a group of competent authorities who belong to the FLEGT EUTR expert group. In addition, the representatives of the competent authorities present in London for the Timber Regulation

Enforcement Exchange (TREE) meeting organized by Forest Trends on March 14 received a detailed update of the data available on the site or about to be published.

## OTP presented to European importers

On March 28, as a part of a due diligence workshop organized by the [French Timber Federation Le Commerce Du Bois](#), ATIBT and WRI presented the Open Timber Portal and [Timber Trade Portal platform](#). The workshop was attended by around forty participants, mainly European importers, with a few representatives from competent authorities and other organizations involved in the EUTR. The objective of the workshop was to familiarize participants with both portals and their complementary use in a due diligence process. [Read more here](#).

## The Partners' Corner

---

- **From FLAG:** [The OTP featured at the Promote trade show on the EU stand](#)
- **From OGF:** [Tackling illegal logging, Civil Society Organizations trained on new monitoring methods](#)

## The OTP in the News

---

- “Les dépêches de la Tshopo » : [Tshopo, Tackling illegal logging, Civil Society Organizations trained on new monitoring methods](#)
- “La Minute”: [Forest transparency : Cameroun taking up the Open Timber Portal](#)
- “La Minute”: [The Open Timber Portal presented to government agencies in charge of forests in Eastern region](#)
- www.camer.be : [Cameroon : national logging companies discussing the list of documents to be published on the OTP](#)
- Canal 2 : [Television report on the launching workshop of the OTP deployment project in Cameroon by FLAG](#)
- www.investiraucameroun.com : [Cameroon joins Open Timber Portal platform promoting legality in the timber industry](#)
- <http://www.agora-mag.net> : [Cameroon-Forest Governance: A new tool promoting legal compliance, operational](#)
- Cameroun Actuel: [Forest Transparency: Open Timber Portal Cameroon Now Available](#)
- La Minute”: [Forest Transparency: Open Timber Portal Cameroon Now Available](#)



## Actualité

---

### Les données du Cameroun désormais accessibles sur l'OTP



Après plusieurs mois de travail préparatoire avec notre partenaire local [FLAG](#), les données camerounaises ont été mises en ligne le 5 avril. Le Cameroun est ainsi le 3e pays à rejoindre le portail, après le Congo et la RDC. Depuis janvier FLAG a organisé 3 ateliers pour former les responsables de l'administration forestière au niveau local et national à l'OTP, et nous avons rencontré le [Groupement de la Filière Bois du Cameroun](#) ainsi que plusieurs dirigeants d'entreprises à Yaoundé et en province. Toutes ces activités sont essentielles au lancement réussi de l'OTP au Cameroun. FLAG va poursuivre les rencontres individuelles avec les entreprises pour les aider à créer leurs comptes sur l'OTP et à mettre leurs données en ligne.

### Mise en ligne de la version chinoise



En décembre 2018, des réunions préliminaires ont eu lieu à Pékin avec les associations professionnelles du secteur bois, des groupes de réflexion gouvernementaux et des ONG afin de recueillir leurs réactions sur le concept de l'OTP et sa pertinence dans le contexte chinois. L'OTP a été bien accueilli par les principales parties prenantes et de nombreuses organisations impliquées dans le bassin du Congo ont manifesté le souhait de coordonner leurs actions avec l'OTP dans le futur. L'OTP ainsi que sa brochure sont désormais disponibles en [chinois](#).



## Les Observateurs Indépendants (OI) du Bassin du Congo intègrent progressivement l'OTP à leurs pratiques

Plusieurs avancées majeures sont à signaler dans le travail entrepris avec les OI depuis novembre. Tout d'abord les partenaires du projet [CV4C](#) ont été formés à l'encodage de leurs observations dans l'OTP et aux exigences de qualité associées au cours de leur réunion de coordination organisée par [CIDT](#) en Novembre dernier. A cette occasion [OGF](#), observateur indépendant en RDC, a partagé avec les autres OI de la région son expérience avec l'OTP en soulignant la façon dont la plate-forme les aide à planifier et préparer leurs missions et à améliorer la qualité de leurs observations. Par ailleurs, les organisations de la société civile impliquées dans la constitution d'un réseau national d'observateurs indépendants des ressources naturelles en République Démocratique du Congo ont également été formées à l'utilisation de l'OTP et aux exigences de qualité de l'outil avec l'aide d'OGF. En décembre 2018 un travail d'approfondissement a également été mené avec [CAGDF](#) au Congo pour examiner les forces et les faiblesses des 18 rapports publiés par l'organisation entre avril 2014 et mars 2017. Les procédures d'OI appliquées par CAGDF seront mis à jour en intégrant les enseignements tirés de ce travail.

## Le travail se poursuit avec les exploitants du Congo et de RDC

En décembre 2018, [La Compagnie Forestière et de Transformation Sarl \(CFT\)](#) est devenue la première entreprise de RDC à mettre en ligne ses documents sur l'[OTP](#). Nous poursuivrons notre travail de sensibilisation auprès des entreprises de la RDC toute au long de l'année 2019 avec le soutien de la Fédération des Industriels du Bois (FIB) tout en multipliant nos efforts également en République du Congo.

## L'OTP présenté aux autorités compétentes

La Commission Européenne nous a invité à présenter l'OTP aux autorités compétentes membres du groupe d'experts FLEGT RBUE le 14 février dernier. En complément, les représentants des autorités compétentes présents à Londres pour la réunion Timber

Regulation Enforcement Exchange (TREE) organisée par Forest Trends le 14 mars ont eu un aperçu détaillé des données présentes dans le site ou sur le point d'être publiées.

## L'OTP présenté aux importateurs européens

Le 28 mars à Nogent sur Marne, l'ATIBT et le WRI ont présenté leurs plateformes Open Timber Portal & [Timber Trade Portal](#) dans le cadre d'un atelier sur la diligence raisonnée organisé par la fédération [Le Commerce du Bois](#). L'évènement a réuni une quarantaine de participants, principalement des importateurs européens, quelques représentants d'autorités compétentes et d'autres organismes impliqués dans le RBUE. Cet atelier avait pour but de permettre aux participants de se familiariser avec les deux portails et leur utilisation complémentaire dans un processus de diligence raisonnée. [En savoir plus](#).

## Le coin des partenaires :

---

- **Par FLAG:** [L'OTP présenté au salon professionnel sur le stand de l'UE](#)
- **Par OGF:** [Lutte contre l'exploitation illégale des bois, acteurs des OSC formés sur la nouvelle méthode de monitoring](#)

## L'OTP dans la presse :

---

- “Les dépêches de la Tshopo » : [Tshopo, Lutte Contre L'exploitation Illégale Des Bois, Acteurs Des OSC Formés Sur La Nouvelle Méthode De Monitoring](#)
- “La Minute”: [Transparence forestière : Le Cameroun s'approprie la plateforme de diffusion d'information « Open Timber Portal »](#)
- “La Minute”: [La plateforme Open Timber Portal présentée aux administrations en charge des forêts de la région de l'Est](#)
- [www.camer.be](http://www.camer.be) : [Cameroun : Les Exploitants Forestiers Privés Nationaux discutent des documents à publier dans l'OTP](#)
- Canal 2 : [Reportage télévisé sur l'atelier de lancement du projet de déploiement de l'OTP au Cameroun par FLAG](#)
- [www.investiraucameroun.com](http://www.investiraucameroun.com) : [Le Cameroun rejoint la plateforme Open Timber Portal qui promeut la légalité dans la filière bois](#)
- <http://www.agora-mag.net> : [Cameroun-Gouvernance forestière : Un nouvel outil favorisant le respect de la légalité, opérationnel](#)
- Cameroun Actuel : [Transparence forestière: la page Open Timber Portal Cameroun désormais accessible](#)
- “La Minute”: [Transparence Forestière La page Open Timber Portal Cameroun désormais accessible](#)



WORLD  
RESOURCES  
INSTITUTE

F A O - E U F L E G T P R O G R A M M E



Food and Agriculture  
Organization of the  
United Nations



Sweden  
Sverige



UKaid  
from the British people

Connect with us:  



WORLD  
RESOURCES  
INSTITUTE

10 G Street NE Suite 800  
Washington, DC 20002, USA

PHONE +1 (202) 729-7600  
FAX +1 (202) 729-7610

[www.wri.org](http://www.wri.org)

[DONATE](#)

[Email Preferences](#) • [Privacy Policy](#)